

CURRICULUM VITAE

Bachir HAMDouch

Adress : B.P. 6217 RABAT-INSTITUTS, MOROCCO
Tel : (212) 537-753793 - Fax : (212) 537-779457 GSM : (212) 663 160765
E.Mail : bhamdouch2002@yahoo.fr;bachirhamdouch@gmail.com

Nationality : Moroccan
Languages : - Arabic: Mother tongue
- French : Excellent
- English : Fluent
- Spanish : Fair

EDUCATION

- Doctorat d'Etat in Economics (Ph.D.), University of Paris I Panthéon - Sorbonne, 1974.

Title of thesis : The "Open Door" and Underdevelopment of Morocco. The structural effects of foreign trade (in french).

- D.E.S. (Master) in Economics, University of Paris I Panthéon-Sorbonne, 1969.

- Diplôme de l'Institut d'Etudes Politiques de Paris (Sciences Po) : Economics and Finance, Business Administration) , 1969.

- Licence (B.A) in Economics, University Mohamed V, Rabat, 1967.

PROFESSIONAL EXPERIENCE

- 2003 to present and 1978-1985 : Professor , Faculty of Law and Economics, Université Mohamed V Agdal, Rabat (part-time) . Courses : International trade ; International Financial Markets (Master courses) .

- January 2005 to present : Coordinator of the Research of the Observatoire de la Communauté des Marocains Résidant à l'Etranger, Fondation Hassan II pour les MRE (part-time) .

- October 1993 to August 2005 : Professor, National Institute of Statistics & Applied Economics (INSEA), Rabat.

- Consultant , OECD Development Centre .

- April 1988 to Septembre 1993 : Arab Monetary Fund :

- January 1990 to Septembre 1993, Chief of Economic Statistics Division, Economic Policy Institute. Organizing and participating in training seminars on : Macro-economic Management, Public Finance, Balance of Payments,

Methods and Techniques of Economic Analysis, Gouvernement finance statistics, Public Expenditure Management.

- April 1988 to Decembre 1989, Senior Economist , Technical Assistance Division.
- January 1974 to March 1988, National Institute of Statistics and Applied Economics (INSEA),
Rabat : (1978-1988) Professor ; (1974-1978) Associate-Professor. Areas of special interest : International Economics, Development, Macroeconomic Policy, Moroccan Economy, Arab Economies , International migration .
- Winter 1980 and Autumn 1985, Visiting Professor, University of Quebec at Montreal (UQAM, Canada), Department of Economics. Taught Advanced macroeconomics, International finance, Development economics and Principles of economics.
- 1975-1978 Faculty of Law and Economics , University Hassan II , Casablanca (part-time).
- October 1969 to December 1973, University of Paris I Pantheon-Sorbonne, Post-graduate fellow.
- October 1967 to March 1969, Executive in an investment bank (Banque d'affaires), Paris.

Research

- Head of Laboratoire de Recherche en Développement International (LARDI) .
- FSP -Research program on migration and development(member of scientific committee);
 - Directed a sample survey on the Usage of Moroccan Migrant Remittances (See Publications , Books (3)
 - Chief of a ERF research project on Promoting Competitiveness in the Micro and Small Entreprises in Morocco (2001-2006; see Publications , Books (5).
 - Coordinator of a FEMISE research on the Impact of the Euro-Med Free Trade Agreements : The Case of Morocco and Tunisia [See Publications, Books (7)] .
 - Directed multidisciplinary research teams of National Institute of Statistics and Applied Economics (INSEA) in conducting sample surveys and in preparing reports on characteristics and impact of international migration of Moroccan Workers on rural and urban areas in Morocco [see Publications : Books (8), (14) and (16)], Articles and Papers(17).
 - Conducted a survey on salary and wage policy in the public sector in Morocco [see Publications, Books (13) and (15)].
 - Other research (see Publications).
 - Supervised theses and dissertations at Rabat and Casablanca Universities and INSEA.

Other Professional Experience

- 1986-1988 AND 1994-1997, Advisor for recruitment and training of executives in a bank (part-time)

- 1969-1973, Assistant to the general manager of an international marketing firm, Paris (part-time).

Publications and Papers

Books

- (1) Policy Coherence For Development : Morocco Case Study (Co-Author), OECD Development Center , Paris (forthcoming).
- (2) Remises d'épargne des migrants :expériences et perspectives (Co-Editor) ,Fondation Hassan II pour les MRE , Rabat ,2009.
- (3) Marocains Résidant à l'Etranger-L'Utilisation des transferts-Résultats d'enquête, Fondation Hassan II pour les MRE, Rabat ,2008 .
- (4) Marocains de l'Extérieur 2007 (Editor) , Fondation Hassan II pour les MRE , Rabat , 2007 .
- (5) Le Troisième âge des Marocains résidant à l'étranger (Editor) , Fondation Hassan II pour les .MRE, Rabat , 2006.
- (6) Dynamisme de la micro et petite entreprise au Maroc ,ERF, Cairo , 2006 .
- (7) Le Maroc et les migrations (Co-Author), FES/Maroc, Rabat, 2005 .
- (8) Impact des Accords de Libre-Echange Euro-Méditerranéens - Cas du Maroc, Rapport final, 2001, coordinator and co-author, FEMISE (cf. FEMISE WEB Site).
- (9) Les Marocains résidant à l'étranger, une enquête socio-économique (Coordinator and Co-Author) INSEA, Rabat, 2000.
- (10) Politiques de développement et d'ajustement au Maroc à l'épreuve de la crise, Société Marocaine des Editeurs Réunis (SMER), Rabat, 1990.
- (11) Politiques de sortie de crise et relations Nord-Sud (Editor), SMER, Rabat, 1989.
- (12) Return Migration in Morocco, Co-author, Arab League, Studies and Research Unit on Population,1987 (in arabic).
- (13) Spécialisation subie et sous-développement du Maroc, Editions Maghrébines, Casablanca, 1983.
- (14) A World of Differentials : African Pay Structures in a Transnational Context, Co-author, Holder and Stoughton, London, Auckland, Toronto, 1983.
- (15) Migration internationale au Maroc. Une enquête sur ses caractères et ses effets en milieu urbain,Coordinator and Co-author, INSEA-UQAM, Rabat 1981 .
- (16) Facteurs affectant la politique de rémunération du secteur public au Maroc, INSEA, Rabat, 1980
- (17) Migration de Développement/Migration de sous-développement ? Une étude sur l'impact de la migration internationale dans le milieu rural du Maroc, Coordinator and Co-author, INSEA-SGI Amsterdam, Rabat, 1979.

Articles and Conference Papers

- (1) Quelques effets de la crise économique sur les relations Maghreb-Union européenne : migrations et transferts, Université ouverte sur la migration , Ra bat 1-2 June 2009 (forthcoming).
- (2) L'impact de la migration de retour sur les pays d'origine – Le cas du Maroc (Co-Author) , in OECD , Paris (forthcoming) .
- (3) Impact of the crisis on remittances to the Arab countries, United Nations , The Economic and Social Commission for Western Asia, Regional meeting on the impact of the financial crisis on the economies of the ESCWA member countries, Damascus ,5-7 May 2009.
- (4) Marocains résidant à l'étranger de troisième âge et investissement , in Investissement et troisième âge , « Le Féminin Pluriel » , Rabat ,2008 .
- (5) Coûts économiques de la migration internationale au Maroc et politique migratoire marocaine , in Migrations , droits de l'homme et développement , F.E.S /Maroc, Rabat ,2007 .
- (6) La Politique de change du Maroc : l'intérêt d'une réforme ? XIVth Congress of The International Economic Association (IEA) , Marrakech, 29August-2 September 2005 .
- (7) Commentaire sur “Réflexions sur les tendances du cadre géostratégique mondial de la Méditerranée et du Maroc » , in Prospective Maroc 2030, Actes du Forum I, Environnement géostratégique et économique, Haut Commissariat au Plan, Rabat, 2005.
- (8) Is Migration a solution for long-term labour market problems on both sides of the Mediterranean ? A Maghreb perspective (in french). Euro-Mediterranean Economic Transition Conference 2005, 10th Anniversary of the Barcelona Process “From Barcelona to the European Neighbourhood Policy”, organised by the European Commission, Brussels, 11-12 april 2005.
- (9) The Remittances of Moroccan Emigrants and their usage, in Migration, Remittances and Development, OECD, Paris , 2005.
- (10) Les Déterminants de l'émigration internationale au Maghreb, co-author, Colloque international organisé par l'Association internationale des démographes de langue française (AIDELF), Budapest, septembre 2004 , Critique Economique, Numéro 16, été-automne 2005.
- (11) Libre-échange, migration et IDE dans les relations euro-méditerranéennes dans le contexte de l'élargissement, IV^{èmes} Journées internationales Jean Monnet, Rabat, avril 2004 .
- (12) IDE, développement et émigration des compétences dans les pays sud-méditerranéens : un éclairage analytique, co-author, Fifth Mediterranean Social and Political Research Meeting, European University Institute, Florence, March 2004 .
- (13) Economic Growth in Morocco- Review of the last two decades and future prospects , co-author, Working Paper Series, Economic Research Forum, Cairo.
- (14) La politique de change dans les pays associés aux unions monétaires- Le cas du Maroc avec la zone euro, III èmes Journées Internationales Jean Monnet, Bordeaux ,18-19 Juin 2003 .
- (15) Amélioration du profil éducatif et professionnel du migrant marocain, II ème Université de printemps des économies méditerranéennes et du monde arabe, Fès, 3-4 juin 2003

- (16) L'expérience du Maroc dans la politique de gestion des taux de change, in Exchange Rate Regimes and Policies (in arabic), Arab Monetary Fund, Abu Dhabi, 2003.
- (17) La politique de change au Maroc, in Management du taux de change au Maroc, INSEA, Rabat, 2003 .
- (18) Les Accords euro-méditerranéens de libre-échange : effets sur les échanges entre le Maroc et la France, in Les Accords européens de libre-échange avec les zones émergentes, sous la Direction de B. Yvars, ERIEM, Université de Bordeaux IV, 2002.
- (19) La Transformation de la Migration Internationale Marocaine et le Partenariat Euro- Méditerranéen , Cahiers de recherches démographiques, numéro 2, INSEA, Rabat, 2002 .
- (20) Economic Trends in the MENA Region (contribution : The Impact on Morocco of the Free Trade Agreement with the European Union) ERF, Cairo, 2001.
- (21) La Migration dans le partenariat euro-maghrébin, in le Partenariat euro-méditerranéen (sous la direction de B. Khader), CETRI, Louvain-la-Neuve et l'Harmattan, Paris, 2001.
- (22) Transformation de la migration Sud-Nord dans l'espace Euro-Méditerranéen : une perspective marocaine, 5^e Rencontres Euro-Méditerranéennes, Nice, 17-19 octobre 2001.
- (23) Impact des Accords de libre-échange Euro-méditerranéens - Cas du Maroc, co-author, Seconde Conférence du FEMISE, Marseille 29-30 mars 2001.
- (24) Economic Trends in the MENA Region (contributions : Morocco - EU Partnership; Mutation of Moroccan migration abroad), ERF, Cairo, 2000.
- (25) La Migration internationale dans les relations Maroc-Union européenne : impact de l'accord d'association et de l'élargissement aux pays d'Europe centrale et orientale, co-author, in M. Boudhief et T. Rajhi : Les Enjeux de l'intégration économique régionale, FSEG, Tunis 2000.
- (26) Evolution des causes de l'émigration des Marocains à l'étranger, Académie du Royaume du Maroc, (in Arabic) Rabat, 2000.
- (27) Les Investissements des migrants - Le cas du Maroc, UNCTAD, Regional Symposium on investment in the Arab world, Rabat, 16 - 18 June 1999.
- (28) La Problématique des migrations internationales dans le partenariat euro-méditerranéen, in Annuaire de la Méditerranée, 1999; GERM – PUBLISUD, Rabat-Paris, 1999.
- (29) Mythes et réalités de l'émigration internationale marocaine, communication présentée au colloque Migrations internationales et développement, Agadir 20-21 novembre 1998 .
- (30) The Free Trade Area Between Morocco and the European Union, in Raed Safadi (Ed), Opening Doors to the World, A New Trade Agenda for the Middle East, The American University in Cairo Press, Cairo, and IDRC, Ottawa, 1998.
- (31) Adjustment, Strategic Planning and the Moroccan Economy, in Nemat Shafik (Ed.), Economic Challenges Facing Middle Eastern and North African Countries : Alternative futures, Macmillan Press (Ltd), 1998.
- (32) Economic Trends in The MENA Region (contributions : Dynamic comparative advantage and competitiveness in the Moroccan industry; The privatization experience in Morocco; The Labor market and the informal sector in Morocco), The Economic Research Forum for the Arab countries, Iran and Turkey (ERF), Cairo, 1998.

- (33) Les Relations Union Européenne - Maroc à la veille de l'accord de libre-échange, in Globalisation et Compétitivité (sous la direction de F. Sefrioui), Travaux et Recherches du Réseau Esprit, MED Campus, Rabat, 1997.
- (34) Development and Problems of the Moroccan private sector, FORUM, Newsletter of the ERF, Volume four, Number two, Cairo, September 1997.
- (35) Privatization - Moroccan Experience, Seminar organized by the Arab Planning Institute - Kuwait, Amman, March 1997 (in arabic).
- (36) Economic Trends in The MENA Region (contribution : Morocco's Association Agreement with The E.U. and its implications), ERF, Cairo, 1996.
- (37) Perspectives d'une zone de libre-échange entre le Maroc et l'Union européenne, Reflats et Perspectives de la vie économique, tome XXXV, 3ème trimestre 1996, De Boeck Université, Paris-Bruxelles,
- (38) Commentaire sur la stratégie de développement social (au Maroc), Seminaire sur "Population et développement durable au Maroc", organisé par le Ministère chargé de la Population, Rabat, Juin 1995.
- (39) "Les Relations Maroc-Union Européenne après l'Uruguay Round. Quelle stratégie pour le Maroc? "Séminaire sur Partenariat Maroc-Union Européenne , Marrakech, April 1994.
- (40) "Commentaire sur l'expérience de contrôle des changes dans les pays arabes", Seminar on currency convertibility, sponsored by the IMF Institute and the Arab Monetary Fund, Marrakech, December 1993.
- (41) "Financing of Budget Deficits : Scope and Limits of Coordination in GCC Countries", co-author, Seminar on Coordination of Fiscal Policies in the GCC Countries, Abu-Dhabi, Arab Monetary Fund, 23-25 September 1991 (in arabic).
- (42) "Investment Policies in Morocco", in Investment Policies in the Arab Countries, IMF, Washington, 1990 (and in arabic, AMF, Abu Dhabi(1989).
- (43) "La Politique des échanges extérieurs au service de la nouvelle politique industrielle au Maroc", in Politiques de sortie de crise et relations Nord-Sud, SMER, Rabat 1989.
- (44) "FMI et politique de change : Le cas du Maroc", in La crise et l'endettement du Tiers-Monde, Colloque organisé par l'Association des Economistes Marocains, Ed. Maghrébines, Casablanca, 1988.
- (45) "Construction du Maghreb : Entre les convergences et les divergences", co-author, in Pour une communauté économique maghrébine, Institut Arabe des Chefs d'Entreprises, Tunis, 1988.
- (46) "Les Relations entre le Maghreb et l'Europe : Nécessité économique et politique ? Une perspective marocaine", co-author, in l'Europe et le Maghreb: Un Avenir commun, Institut Arabe des Chefs d'Entreprises, Tunis, 1988.
- (47) "Productivité du secteur industriel et développement : Le cas du Maroc", Séminaire sur l'Amélioration de la productivité et les perspectives du développement des pays arabes, Arab Planning Institute, Kuwait, April 1988 (in arabic).
- (48) "Commentaire sur l'ajustement des politiques économiques et croissance", in Politiques économiques pour la croissance dans les pays en développement, FMI, Washington, 1988
- (49) "Commentaire sur les politiques de l'offre", in Politiques économiques, croissance et équilibre extérieur dans les pays du Maghreb, FMI, Washington, 1988.

- (50) "Adjustment and Development : Problems and Prospects : The case of Morocco", in Adjustment Policies and Development Strategies in the Arab World, IMF, Washington (english) and AMF, Abu Dhabi(arabic), 1987.
- (51) "Oil and Economic Development of Morocco", Seminar organized by l'Association des Instituts et Centres Arabes de Recherche pour le Developpement Economique et Social (AICARDES), Cairo, January 1987 (in arabic).
- (52) "How to Face Multinational Firms ? "in Essays in Honour of Aziz Belal, Ed. Maghrebines Casablanca, (in french).
- (53) "The Public Sector in The Moroccan Economy", in Public Sector and Development, AICARDES, Tunis, 1986 (in arabic).
- (54) "Trends and Implications of Moroccan Migration Abroad", co-author, Colloque Maroc-Neerlandais, Rabat, April 1986 (in french).
- (55) "Mutations de la politique marocaine de développement" in Economic Développement : Theories and policies in Africa, OPU, Alger, 1984 .
- (56) "Some Remarks on The Effects of Moroccan Emigration of Workers Abroad", Revue de l'INSEA, no.7, January 1984 (in french).
- (57) "Food Dependency in Morocco", Lamalif no. 132, January-February 1982 (in french).
- (58) "Inequality in the Theory of International Trade", El Handassa Lwatania, Rabat, no 1 December 1981 (in french).
- (59) "Transnational firms and Underdeveloped Countries", Bulletin de Liaison, no.5 Nouvelle Serie, OECD, Paris 1980 (in french).
- (60) "On the Debate of Inequal Exchange", Revue des Sciences Juridiques, Economiques et Sociales, Rabat, no. 7, 1980 (in french).
- (61) "The Multinational Firm", Liberation, 19/25 January 1979 (in french).
- (62) "Some Aspects of the Impact of Development Policy on Income Distribution: The Case of Morocco", Revue de l'INSEA, Rabat, no. 1 December 1977 (in french).
- (63) "Foreign Trade Between Arab Countries", Lamalif no 85, Casablanca, January 1977 (in french).
- (64) "Morocco and Multinational Firms", Bulletin Economique et Social du Maroc (BESM), Rabat, no 136-137 (in french).
- (65) "Institutional Aspects of Foreign Trade of Morocco", BESM, Rabat no. 128-129 (in french).

Professional societies

- Economic Research Forum for the Arab countries, Iran and Turkey (ERF) , Research Fellow.
- Member of :
 - Cercle d'Etudes et de Recherches Economiques (CEREC, President) ;
 - FEMISE (representative of INSEA untill 2005) ;
 - Arab Institutes and Centres Association of Research for Economic and Social Development ;
 - Arab Society for Economic Research;
 - Association Française de Science Economique;
 - Groupe d'Etude et de Recherche sur la Méditerranée;

- Maghreb Association of Population Studies;
- Moroccan Economic Association.

Honors

Chevalier de la Légion d'Honneur (Kingdom of Morocco) .

February 2010